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ACTA 
 
 

REUNIÓ DE LA COMISSIÓ CONSULTIVA 

DEL PARC DEL MONTNEGRE I EL CORREDOR 

 
 
 
Data:  Dijous, 4 de maig de 2017 
Hora:  17:00 
Lloc:  Museu de la Pagesia de Fogars de la Selva  

 
 
 
Presideix la reunió: Sr. Mariano Romero Tabuenca 
  Regidor de de l’Ajuntament de Fogars de la Selva 
 
President de la   Sr. Ramon Espinach Grau, 
Comissió Consultiva: Cap de l’Oficina Tècnica de Parcs Naturals, Diputació de Barcelona 

 
Secretari:  Sr. Antoni Bombí Arnau,  
 Director del Parc del Montnegre i el Corredor 

  
Assistents : vegi’s annex 

 
 

 

Ordre del dia 

 

 
1.  Aprovació de l’Acta de la reunió anterior. 

2.  Informar del procés de modificació dels límits de l’Espai d’Interès 
Natural (l’àmbit del Parc). 

3.  Informe de gestió. Principals activitats realitzades. 

4.  Presentació de la nova web de Conservació de la Biodiversitat de 
la Xarxa de Parcs Naturals. 

5.  Torn de Paraules. 
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Desenvolupament de la sessió 

 
Dóna la benvinguda als assistents el Sr. Mariano Romero, regidor de l’Ajuntament de Fogars de la 
Selva i, alhora, representant de l’Associació de Propietaris de la Serra de l’Esquirol a la Comissió 
Consultiva. Explica que des de fa vint-i-cinc anys assisteix a les reunions d’aquest òrgan de 
participació de les entitats, en el marc del qual, i malgrat el seu caràcter bàsicament consultiu, s’ha fet 
molta feina al llarg d’aquest temps. Expressa la seva satisfacció pel fet d’acollir aquesta sessió al 
Museu de la Pagesia de Fogars de la Selva. Aquest equipament municipal, que ve a ser la recreació 
d'una masia catalana, consta de dos edificis, la casa amb el mobiliari tradicional característic de les 
estances pròpies dels habitatges rurals, i el cobert, on s’exposen eines del camp i el bosc. A l’exterior 
es poden veure funcionar els quatre molins clàssics de pagès (la sínia, el molí de farina, el trull i el 
molí de vent). Així mateix, el museu integra un Punt d' Informació del Parc Montnegre i el Corredor. 
Abans de finalitzar la seva intervenció, el Sr. Romero vol tenir un record pel Sr. Josep Cuello, un bon 
amic recentment traspassat, que va ser president de l’Associació de Propietaris de la Serra de 
l’Esquirol i que durant molts anys havia participat a les reunions de la comissió, col·laborant amb el 
parc amb actitud positiva i constructiva. 
 
Tot seguit, pren la paraula el Sr. Espinach, que demana que es reflecteixi a l’acta de la sessió el 
reconeixement a la tasca i la persona de Josep Cuello. Agraeix l’acollida a l’ajuntament i les paraules 
del regidor sobre el paper que ha desenvolupat la Comissió Consultiva des de la seva creació i dóna 
pas al primer punt de l’ordre del dia, en el qual s’acorda aprovar l’acta de la darrera reunió, celebrada 
a Sant Iscle de Vallalta el 3 de novembre de 2016.  
 
 
A continuació, s’inicia el segon punt de l’ordre del dia en el qual s’informarà sobre el procés de 
modificació dels límits de l’EIN (Espai d’Interès Natural) del Montnegre i el Corredor. El Sr. Espinach 
presenta el Sr. Carles Dalmases, Cap de l’Oficina Tècnica de Planificació i Anàlisi Territorial de la 
Diputació de Barcelona especialitzada en matèria d'ordenació i gestió territorial i en l'elaboració de 
propostes de planificació.  
 
Com a introducció, el Sr. Bombí explica les tasques previstes i les que ja s’estan duent a terme: 

- S’ha creat el grup de treball tècnic bilateral entre la Generalitat de Catalunya i la Diputació de 
Barcelona (gener 17). 

- D’acord amb els criteris del PEIN (Pla d’Espais d’Interès Natural), s’està treballant en la valoració 
ambiental i la redefinició de la proposta tècnica dels sectors d’ampliació. Cal argumentar els valors 
ecològics de les zones d’ampliació: diversitat de flora i fauna, presència d’espècies d’interès per a 
la conservació, representativitat, singularitat, connectivitat,... 

- Es preveu durant el proper mes de juny fer reunions amb cadascun dels ajuntaments per presentar 
la proposta tècnica d’àmbit del parc i les estratègies de participació. 

 
El Sr. Dalmases remarca que el que s’està fent en aquests moments no és altra cosa que la 
modificació de l’àmbit d’un espai del PEIN (Pla d’Espais d’Interès Natural) i que, per tant, qualsevol 
ampliació s’ha de sustentar necessàriament en valors naturals. Això representa un enfoc diferent en 
relació al que s’havia aplicat anys enrere, quan el que es volia revisar era un pla urbanístic i 
s’aplicaven també d’altres criteris. Explica que, en una segona fase, es redactarà la nova normativa. 
 
El Sr. Romero demana que s’aclareixi si es farà una revisió oberta del límit que admeti modificacions 
substancials o bé solament es modificarà l’àmbit en els sectors d’ampliació. El Sr. Espinach respon 
dient que tret d’alguns petits ajustaments solament es modificarà el límit allà on es pot ampliar. 
Esmenta les figures ambientals establertes per la normativa legal que, més endavant, podran 
aixoplugar la futura normativa. Recorda, però, que el primer pas és el d’establir els nous límits de 
l’EIN.  
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El Sr. Joan Manel Riera (Societat Catalana d’Educació Ambiental) pregunta si així com l’anterior 
proposta es va consensuar amb els ajuntaments, ara s’està fent el mateix. El Sr. Dalmases comenta 
que, bé i que de moment s’està treballant a nivell tècnic, caldrà pactar amb els ajuntaments i es vol 
cercar el consens territorial. En aquest sentit, es preveu dur a terme activitats d’informació i 
participació. Altrament, els tràmits d’aprovació contemplaran la possibilitat de presentar al·legacions a 
la proposta final. 
 
La Sra. Marta Miralles (Centre de Documentació de Sant Celoni) vol saber si es preveu crear 
connectors amb el massís del Montseny. El Sr. Dalmases diu que es té molt present la conveniència 
d’establir àrees d’interès per a la connectivitat amb el Montseny i altres espais naturals veïns. Explica 
que també es va tenir en compte (en relació amb el Montnegre i el Corredor) durant els darrers 
treballs de revisió del planejament fets al parc natural del Montseny. 
 
El Sr. Romero afirma que veu bé l’ampliació, però que no li agradaria que els temes urbanístics que 
queden per resoldre (com ara el cas de la Serra de l’esquirol) s’oblidessin. El Sr. Espinach considera 
que la revisió dels límits sí que tindrà transcendència en les qüestions urbanístiques i que serà un bon 
indicador per copsar cap on aniran les voluntats. 
 
També en relació amb la revisió de l’àmbit del parc i del planejament, el Sr. Romero considera que el 
procés va molt lent. Demana que quedi constància en l’acta de la lentitud amb la que considera que 
les administracions treballen per a la resolució d’aquest tema i, també, que es transmeti al Consell 
Coordinador aquesta inquietud. El Sr. Espinach diu que es traslladarà la seva valoració al consell i 
explica que tothom està d’acord en la necessitat d’avançar en aquest procés i renovar el planejament. 
Reconeix que la pèrdua de competències de la diputació en matèria de planificació urbanística (des 
de l’any 2002) és un factor determinant, que restringeix el paper que aquesta administració pot 
representar.  
 
El Sr. Gaspar Casals (Muntanyencs d’Arenys de Munt) pregunta com es consensua el límit amb els 
municipis i si, argumentant criteris de valor, es poden imposar ampliacions no desitjades pels 
ajuntaments. El Sr. Dalmases explica que la tasca que es fa des la diputació és de suport tècnic per 
tal de disposar d’un anàlisi rigorós dels valors del territori i mantenir el diàleg necessari amb els 
ajuntaments per tal que la proposta conjunta sigui consensuada i coherent en la seva globalitat. 
 
 
Arribats a aquest punt es dóna pas al tercer punt de l’ordre del dia en el qual el Sr. Bombí presentarà 
l’informe de gestió per informar de les principals activitats realitzades durant els darrers mesos. 
 
Així, dins el programa de conservació, comença la seva intervenció fent un resum de la incidència 
que tenen diverses espècies invasores i plagues. Considera que aquest serà un dels principals reptes 
de futur pel que fa a la conservació dels sistemes naturals. Exposa alguns casos que afecten 
directament el parc i el territori que l’envolta:  
 

Són notícia els efectes de l’escarabat perforador dels pins (Tomicus destruens), que està causant 
estralls sobretot al Maresme, on es calcula que afecta unes 6.600 ha de pinedes. No es tracta 
d’una espècie introduïda de nou, sinó que ha estat afavorida per diversos factors (sequera dels 
darrers anys i alta densitat de peus per manca de gestió forestal) que han debilitat els pins fent-
los més vulnerables. El canvi climàtic agreujarà la incidència d’aquest tipus de fenòmens. Explica 
les mesures que s’estan prenent amb el suport de les administracions i a través de les 
associacions de propietaris forestals (aclarides i retirada d’arbres morts i malats). 
 
D’altres espècies, com la xinxa americana de la pinya (Leptoglosus occidentalis) arriben aquí 
com a conseqüència de la globalització i el transport de mercaderies. Aquest hemípter, detectat 
el 2003 a les comarques barcelonines s’ha escampat molt ràpidament. Provoca malformacions a 
les pinyes: es calcula que provoca pèrdues del 25% de la producció de pinyons. 
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Dues altres espècies invasores d’insectes afecten les abelles i l’activitat apícola: són la vespa 
asiàtica (Vespa velutina; recentment arribada a Europa i que ja es troba a les tres comarques del 
parc) i l’àcar Varroa destructor, causant de la varroasi, greu malaltia de les abelles que va arribar 
fa uns 30 anys i ha comportat greus perjudicis als apicultors reduint notablement la població 
d’abelles de la mel (tant de les domèstiques, com especialment dels eixams salvatges). 
 
Algunes espècies autòctones, com el senglar, poden esdevenir plaques a conseqüència dels 
canvis en l’activitat humana i en els models de gestió del medi. L’abandonament dels boscos i de 
la explotació tradicional dels recursos forestals ha afavorit, en pocs decennis, la proliferació 
d’aquest gran mamífer que ha assolit altes densitats (13 senglars/km

2
 al Montnegre i el Corredor) 

i comporta greus danys en les activitats agrícoles i ramaderes i provoca molts accidents de 
trànsit. 
 
Els sistemes aquàtics estan patint pertorbacions per la introducció irresponsable o negligent 
d’animals i plantes al·lòctons. S’explica la intervenció que s’està fent a l’embassament del Molinot 
a Fogars de la Selva. Aprofitant que se’n fa el dragatge per recuperar capacitat 
d’emmagatzematge, s’està intentant extreure la cua de guilla aquàtica (Myriophylum aquaticum), 
planta al·lòctona utilitzada als aquaris amb gran poder invasor. L’actuació inclou la retirada de 
peixos introduïts, com ara la gambúsia o la perca americana. 
 
Per completar l’exposició sobre els impactes de les espècies invasores i les accions de control 
que es duen a terme, el Sr. Bombí explica que han estat alliberats en diverses basses del parc, 
probablement per aficionats a la cria en captivitat, exemplars de dues espècies de tritons 
al·lòctons (tritó alpí i tritó crestat) que poden afectar greument la població dels tritó verd autòcton 
per la competència que li suposen i per les malalties que els acompanyen. Especialment 
impactant potser la presència del tritó crestat, que s’hibrida amb el tritó verd. De fet, ja s’han 
detectat diversos individus que podrien ser híbrids, que ara s’estan analitzant. Des del parc s’ha 
procedit a la captura dels tritons al·lòctons i a la neteja i buidatge de les basses afectades. 
Aquests treballs s’hauran de repetir durant alguns anys per garantir la retirada total d’aquests 
amfibis, que no viuen sempre dins l’aigua sinó que passen bona part del seu cicle vital en 
ambients terrestres. 
 

En relació a la prevenció d’incendis forestals, explica que, com en anys anteriors, el Pla d'Informació i 
Vigilància (PVI) en el Parc del Montnegre i el Corredor estarà coordinat per l’Oficina Tècnica de 
Prevenció Municipal d’Incendis Forestals de la Diputació de Barcelona. La campanya d’aquest estiu 
es desenvoluparà del 16 de juny a l’1 de setembre i l’horari de vigilància anirà de 12:30 a 19:30 h. Les 
condicions meteorològiques corresponen, fins aquest moment, a les d’un any normal pel que fa a 
precipitacions, tot i que cal tenint en compte que s’arrossega un dèficit significatiu de pluja dels darrers 
anys. Així mateix, l’abundància de pins morts pel Tomicus a la banda del Maresme és un factor de risc 
afegit. 
 
El dispositiu, que s’afegeix als efectius habituals del parc, serà molt similar al de l’any passat. Es 
comptarà amb 8 unitats mòbils en vehicles tot-terreny i 2 punts de guaita situats a les torres de 
Miralles i del Turó Gros del Montnegre. Els Bombers de la Generalitat mantindran operativa la seva 
torre de guaita del Corredor i disposaran de l’heliport d’estiu de Can Bosc (Dosrius) com a base d’un 
helicòpter bombarder. 
   
Per tal de proposar mesures de prevenció, s’ha fet una diagnosi del sectors amb més risc potencial de 
propagació d’incendis forestals a partir de l’autopista AP-7. La guarderia del parc ha localitzat i 
dimensionat els trams on no hi ha discontinuïtats entre el marge de l’autopista i les masses forestals. 
Es preveu posar a consideració del proper Consell Coordinador la proposta d’implicar als 
responsables de l’autopista i demanar el suport de la Generalitat en la implementació de mesures de 
prevenció, com podria ser la creació i el manteniment d’una franja de protecció de baixa 
combustibilitat en els sectors d’alt risc.  
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Com a informacions més destacades dutes a terme en el marc del programa de foment del 
desenvolupament i de la participació, el Sr. Bombí informa de la celebració els dies 14, 15 i 16 de 
març de la tradicional trobada a Hortsavinyà dels alumnes participants en el programa escolar de Viu 
el Parc. Enguany ha fet bon temps i l’activitat s’ha desenvolupat amb normalitat. Han participat 35 
escoles i 1.312 alumnes de cinquè de primària dels municipis del parc. 
 
També dóna compte dels projectes executats en el marc del conveni amb l’Obra Social de la Caixa, 
que s’han orientat prioritàriament al foment de l’activitat ramadera. En destaca la recuperació d’espais 
oberts i la millora de pastures a la finca de Can Bosc i els treballs de rehabilitació de la font del Ferro 
(que torna a rajar) i el seu entorn, que inclouen la instal·lació d’un abeurador pel ramat i una bassa per 
amfibis. 
 
Quant a senyalització, informa de la instal·lació d’un model de plafó informatiu sobre el seguiment 
d’ocells comuns a la plana del Corredor. Hi són il·lustrades les espècies d’aus més característiques 
dels alzinars i s’hi expliquen de manera didàctica els objectius de la recerca, enfocada a conèixer les 
tendències poblacionals i a avaluar la qualitat del medi. És el primer d’una sèrie que pretén fer difusió 
de les activitats de seguiment que es duen a terme als parcs.  
 
Dins al programa d’ús social, el Sr. Bombí explica que han finalitzat les obres corresponents a la 6

a
 

fase del projecte de rehabilitació de Can Bosc. S’ha completat la consolidació estructural de tot el 
conjunt d’edificacions. Amb els treballs fets fins ara s’ha assolit un dels objectius del projecte global, la 
conservació d’un element del patrimoni arquitectònic de gran valor. Ara cal avançar en la posada en 
funcionament de l’equipament i, per això, caldrà dotar-lo d’instal·lacions i completar els acabats del 
cos central. Aquestes actuacions són imprescindibles per començar a oferir serveis d’ús públic. 
 
També dóna compte de l’execució de les obres d’ampliació del sanitaris exteriors del Santuari del 
Corredor i dels treballs de restauració del pont de fusta instal.lat al costat de l’arcada romana i de la 
font del Ferro (Tordera). Aquests darrers han estat realitzats pel personal de manteniment del parc. 
 
Pel que fa a activitats d’ús públic, explica que el programa de passejades guiades enguany inclou 28 
rutes, que es duran a terme en els tretze municipis de l’àmbit del parc de març a novembre. Així 
mateix, amb el suport econòmic de l’Obra Social de la Caixa i dins el programa Rutes Teatralitzades 
Inclusives de la Xarxa de Parcs Naturals, s’han programat 6 funcions de “Camins, un viatge pels cinc 
sentits”. Es tracta d’un itinerari curt dirigit a tots als públics i apte per a persones amb discapacitats 
funcionals, que és conduït per dos actors i un educador ambiental a l’entorn proper del Santuari del 
Corredor.  
 
El programa Poesia als Parcs per a l’any 2017 consistirà en 10 recitals poètics que es celebraran en 
10 espais protegits de la Xarxa de Parcs Naturals, en altres parcs de Catalunya i l’Alguer. Com és 
tradició, en el cas del Montnegre i el Corredor l’acte es farà a la font del Pradelló a Olzinelles (Sant 
Celoni) el diumenge 17 de setembre. 
 
Quant a publicacions, informa de recents edicions: d’una versió renovada del desplegable del parc, 
del nou fulletó de l’itinerari El pla de Forcs i de la monografia de la III Trobada d’Estudiosos de la 
Serralada Litoral Central i VII del Montnegre i el Corredor (que es va celebrar a La Conreria al 
novembre del 2015). Aquesta darrera publicació es pot descarregar gratuïtament a la web o comprar 
en paper.  
  
Finalitzat l’informe de gestió, es recullen diverses intervencions: 
  
El Sr. Joan Compañó (Rucs del Corredor) pregunta què s’està fent pel control del senglar. El Sr. 
Bombí respon dient que, com s’ha explicat i debatut llargament en anteriors reunions de la comissió, 
efectivament la població de senglars està augmentant i que la pressió cinegètica no aconsegueix 
reduir-la, tot i que els caçadors cada any en capturen més. Diu que s’estan fent nombroses batudes 
extraordinàries alhora que s’assagen nous mètodes de control, com ara l’esterilització. El Sr. Espinach 
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comenta una estratègia que s’està impulsant: s’ha creat un centre de transformació de la carn de 
senglar al poble de Montseny. Es tracta d’una prova pilot per afavorir l’aprofitament, la 
comercialització i el consum de la carn i els derivats del senglar.  
 
El Sr. Lluís Plana (Can Plana/Aula d’Entorn Rural) comenta que els cabirols també són un problema, 
generant pèrdues importants a les plantacions de pins. El Sr. Romero diu que, a més dels danys a les 
activitats agrícoles i forestals, senglars i cabirols suposen un risc per a la seguretat pública, essent els 
causants de la majoria d’accidents a la carretera de Fogars. El Sr. Bombí explica que, precisament a 
la carretera de Fogars de la Selva, es farà l’assaig d’un nou sistema per reduir l’accidentalitat que (a 
diferència dels mètodes clàssics que pretenen evitar el pas dels senglars per la carretera) es basa en 
advertir els conductors amb senyals lluminoses de la presència de senglars travessant la via. La Sra. 
Miralles explica que, a la riera de Pertegàs a Sant Celoni, s’ha experimentat la utilització de feromones 
amb bons resultats. 
 
Fent esment al conveni mantingut durant 13 anys amb l’Obra Social de la Caixa (enfocat a la 
conservació dels sistemes naturals afavorint alhora la integració de col·lectius en risc d’exclusió) el Sr. 
Espinach informa que els responsables de l’entitat financera han decidit reorientar el seu suport 
econòmic, i prioritzaran en el futur projectes enfocats salut i recerca. Bé i que s’intentarà trobar 
fórmules d’interès comú que encaixin amb els objectius dels parcs, això, si es confirma, podria 
suposar el final de l’important suport econòmic del que s’ha gaudit durant aquests anys i que ha 
permès potenciar estratègies potents de gestió activa del medi dirigides a la conservació de la 
biodiversitat. Al Montnegre i el Corredor, l’impacte dels projectes realitzats és molt visible. Posa com a 
exemple concret els treballs de recuperació d’espais oberts i conreus abandonats o la millora dels 
espais de ribera que han canviat la fesomia de diverses valls. 
 
Intervé el Sr. Daniel Mestres (J.A.R.C) que exposa les dificultats burocràtiques i els impediments que 
troba per poder dur a terme (fora de parc) el seu projecte de recuperar espais oberts (amb rompudes 
o adevesaments) per instal·lar una explotació ramadera. Es queixa de la interpretació de les 
normatives que fan els tècnics del seu ajuntament. Es fan diversos comentaris sobre la rigidesa 
normativa vigent que massa sovint no permet el desenvolupament d’iniciatives que podrien ser molt 
positives. El Sr. Companyó considera un greuge que propostes similars tinguin com a resposta 
interpretacions tècniques diferents i, per tant, resolucions administratives diverses segons el municipi 
on es vulguin desenvolupar. Es fan diverses aportacions i s’exposen casos paradoxals. El Sr. Casals 
comenta que al seu poble es posen dificultats o no es permet la reconstrucció de masies enrunades. 
Creu que seria necessari evitar que hi hagi tractaments diferenciats a cada municipi per la subjectivitat 
dels serveis tècnics locals.  
 
La Sra. Magda Bes (La Gàrgola/Ateneu Rural can Kun) considera que representaria una gran millora 
posar en marxa la “finestreta única” per a tots aquests tràmits administratius. 
 
  
Tot seguit, pren la paraula la Sra. Mireia Vila, biòloga del parc, que farà la presentació de la nova 
pàgina web de conservació de la biodiversitat de la Xarxa de Parcs Naturals, el quart punt de l’ordre 
del dia. 
 
La Sra. Vila explica que aquest nou producte té com a principals objectius fer difusió de l’estat de 
coneixement del patrimoni natural dels espais protegits i donar a conèixer els treballs i activitats de 
seguiment i gestió dels sistemes naturals que s’hi duen a terme. Incorpora una gran quantitat de 
continguts i s’ha dissenyat tant perquè sigui un recurs divulgatiu destinat al gran públic, com per oferir 
aplicacions d’interès a tècnics i professionals. 
 
Mostra com estan estructurades les nombroses seccions de la pàgina tot navegant pels espais més 
destacats que conté: 

- Portal de la biodiversitat: s’hi poden consultar bases de dades sobre espècies dels diferents espais 
protegits. 
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- Planificació, gestió i avaluació: on trobar normatives sobre protecció, informació sobre plans de 
conservació i programes de recerca. 

- Divulgació i publicacions: notícies, activitats i recull de materials i recursos.  

- Participació: es donen a conèixer nombrosos canals per a la col·laboració ciutadana i el voluntariat 
ambiental. 

 
La elaboració dels diversos materials i aplicatius s’ha fet en bona part amb recursos propis: han 
participat biòlegs i tècnics de les oficines tècniques de Parcs Naturals i de Planificació i Anàlisi 
Territorial, així com el personal responsable de la pàgina web de la Xarxa de Parcs Naturals, la Unitat 
de Suport a la Informació. A la pantalla inicial es pot trobar la relació dels col·laboradors externs que 
han contribuït a construir i posar en marxa la web [http://parcs.diba.cat/web/conservacio-de-la-
biodiversitat] 
 
La Sra. Vila anima als assistents a entrar a la pàgina i moure-s’hi per conèixer a fons les variades 
possibilitats que ofereix. Demana als usuaris que facin arribar les seves aportacions i suggeriments de 
millora. Assegura que es tracta d’una web que serà dinàmica i en permanent actualització per anar 
incorporant, de manera continuada, noves dades i coneixements. 
  
 
Arribats a aquest punt es dóna pas al cinquè i darrer punt de l’ordre del dia, el torn de paraules: 
  
El Sr. Francesc Vivas (Amics de Santa Maria del Montnegre) pregunta per la possibilitat d’instal·lar 
webcams de vigilància a Sant Martí de Montnegre. Recorda que la imatge de Sant Francesc d’Assis 
instal·lada al Racó de la Pau del jardí del convent va ser objecte de robatori l’estiu de 2014 i explica que el 
proper dia 27 de maig es farà un aplec per beneir la nova imatge que la substituirà. L’escultura, de gran 
valor artístic, és obra de l’escultora Montserrat García. Considera que caldria un sistema de control de 
cotxes i persones per evitar nous robatoris i actes de vandalisme. El Sr. Espinach respon dient que no 
s’ha plantejat mai la possibilitat d’instal·lar càmeres als espais naturals protegits tant per les grans 
dimensions dels parcs -el Parc del Montnegre i el Corredor té 15.000 ha- com per implicacions legals 
(protecció de la intimitat). Tota manera, diu que en pren nota i l’informa que enguany s’han inclòs les 
inversions relacionades amb la seguretat en la línia de subvencions a particulars destinades a la millora 
dels habitatges. 
 
La Sra. Miralles, fent referència a les subvencions a particulars, explica haver experimentat que, a l’hora 
de fer la declaració de renda, aquests ajuts tributen i que la retenció estàndard és d’un 20% (excepte en 
el cas de les subvencions forestals). Cal tenir-ho present a l’hora de fer la inversió. 
 
I essent les 19:15 h i sense haver-hi més intervencions ni temes que tractar, el Sr. Romero agraeix 
l’assistència i la feina feta i, així, es dóna per finalitzada la reunió de la Comissió Consultiva del Parc 
del Montnegre i el Corredor.  

 

Del contingut d’aquesta acta, jo, en qualitat de Secretari, en dono fe. 
 
 
Signat,  
 
 
 
 
Antoni Bombí i Arnau 
Director del Parc del Montnegre i el Corredor 
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ANNEX: Relació d’assistents a la reunió 
 
   

President Sr. Ramon Espinach Grau Diputació de Barcelona 

Secretari Sr. Antoni Bombí Arnau Diputació de Barcelona 

 
 

 Sr. Mariano Romero Tabuenca  Ajuntament de Fogars de la Selva 

 
 
Representants de les entitats  
 

 Sr. Francesc Vivas Llorens Amics de Santa Maria del Montnegre 

 Sr. Josep Suñer Sabaté Amics de Santa Maria del Montnegre 

 Sr. Mariano Romero Tabuenca Associació de Propietaris de la Serra de l’Esquirol  

 
Sr. Lluís Plana Can Plana. Aula d’Entorn Rural 

 Sra. Marta Miralles Cassina Centre de Documentació Parc (Aj. Sant Celoni) 

 
Sr. Adrià Costa 

Grup de Recerca en Conservació, Biodiversitat i 
Canvi Global de la UAB 

 
Sr. Daniel Mestres J.A.R.C. 

 Sra. Magda Bes Esmel La Gàrgola. Ateneu Rural can Kun 

 Sr. Gaspar Casals Coll Muntanyencs de la Vila Arenys de Munt  

 Sr. Joan Compañó Rucs del Corredor 

 Sr. Joan Manel Riera Vidal Societat Catalana d’Educació Ambiental 

 
Altres assistents  
   

 
Sr. Carles Dalmases Llordés 

Cap de l’Oficina Tècnica de Planificació i Anàlisi 
Territorial DB 

 
Sr. Quique Rasche Villanova 

Cap de la Direcció Territorial Oriental de l’Oficina 
Tècnica de Parcs Naturals DB  

 
Sra. Mireia Vila Escalé Biòloga de la Direcció Territorial Oriental DB 

 

 


